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 دلارهاي دولتي را به باد مي دهد
عضو کميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اختصاص 
۱۲ميليارد دلار براي تامين کالاهاي اساسي گفت:اگر گراني کالاهاي 
اساسي ادامه يابد اختصاص ارز به نرخ ۴۲۰۰تومان براي تامين کالاهاي 
اساسي بي معني است. محمود شکري در گفت و گو با خبرگزاري خانه 
ملت، درباره افزايش قيمت کالاهاي اساسي گفت:بعد از افزايش نرخ دلار 
وضعيت قيمت گذاري در بازار با چالش جدي روبرو شد اما مقرر شد دولت 
وضعيت بازار کالاهاي اساسي را ساماندهي کند. اين عضو کميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي ادامه داد:بر اساس اظهارات مسئولان 
دولتي ۱۲ميليارد دلار براي تامين کالاهاي اساسياختصاص داده شده 
که براي تامين کالاهاي مذکور کفايت مي کند. نماينده مردم ماسال و 
رضوانشهر مجلس شوراي اسلامي افزود:در حال حاضر عنوان مي شود 
که کالاهاي اساسي براساس نرخ ارز ۴۲۰۰ توماني به مردم ارائه مي شود 
که اين موضوع بيانگر اين است اگر کالاهاي اساسي گران فروخته شود 

در بخش نظارت و تنظيم بازار مشکل وجود دارد.

نرخ تورم ۷ ماهه ۲۰.۳ درصد شد 
شاخص بهاي کالا ها و خدمات مصرفي در هفت ماه اول امسال نسبت 
به دوره مش��ابه س��ال قبل معادل ۲۰.۳ درصد افزايش داش��ته است.  به 
گزارش خبرگزاري تسنيم، آمارهاي بانک مرکزي حاکي از آن است 
که شاخص بهاي کالاها و خدمات مصرفي در مناطق شهري ايران 
)ش��اخص تورم( در مهر ۱۳97 به عدد ۱۴8.۴ رس��يد که نس��بت به ماه 
قبل معادل ۴.6 درصد افزايش داشت. اين شاخص نسبت به ماه مشابه 
سال قبل معادل ۳6.9 درصد افزايش يافت. همچنين ميزان تورم در 
دوازده ماه منتهي به مهرماه ۱۳97 نسبت به دوازده ماه منتهي به مهرماه 
۱۳96 معادل ۱5.9 درصد است. شاخص کل بهاي کالاها و خدمات 
مصرفي در مهرماه ۱۳97 پس از حذف نوسانات فصلي نسبت به ماه 
قبل ۴.7 درصد افزايش داش��ت. ش��اخص کل بهاي کالاها و خدمات 
مصرفي در مهرماه ۱۳97 نسبت به ماه قبل در تمام اس�تان هاي کشور 
با افزايش همراه بود. بيشترين ميزان افزايش متعلق به استان سيستان 
و بلوچس��تان معادل 8 درصد و کمترين آن مربوط به اس��تان ته�ران 

معادل ۳.۳ درصد بود.

کشورهاي آسيايي ۲۰ ميليارد دلار اوراق
 قرضه آمريکا را فروختند 

ارزش اوراق قرضه آمريکا که توسط کشورهاي آسيايي خريداري شده 
براي چهارمين ماه پياپي کاهش يافت و به ۱.۱5 تريليون دلار در ماه 
سپتامبر رسيد. به نقل از بلومبرگ، با اقدام دومين اقتصاد بزرگ جهان 
در ثابت نگه داش��تن ارزش يوان که تحت فش��ار جنگ تجاري اس��ت، 
دارايي هاي چين نزد خزانه داري آمريکا به پايين ترين حد در يک سال 
اخير رس��يد. ارزش اوراق قرضه آمريکا که توس��ط کشورهاي آسيايي 
خريداري شده براي چهارمين ماه پياپي کاهش يافت و به ۱.۱5 تريليون 
دلار در ماه سپتامبر از ۱.۱7 تريليون دلار ماه پيش رسيد. اين کشورها 
مجموعا ۲۰ ميليارد دلار اوراق قرضه آمريکا را در ماه سپتامبر فروخته 
اند. چين همچنان بزرگترين بس��تانکار آمريکا اس��ت. پس از آن ژاپن 
قرار دارد که دارايي هايش نزد خزانه داري آمريکا کمي تغيير کرده و به 
۱.۰۳ تريليون دلار رسيده است. اين اطلاعات با آغاز دوباره مذاکرات 
تجاري بين آمريکا و چين منتشر شد. دونالد ترامپ و زي جينپينگ ، 
رئيس جمهور چين قرار است در اجلاس G۲۰ در آرژانتين با هم ديدار 

کنند. اين اجلاس در ۳۰ نوامبر آغاز مي شود. 

خبر

اقتصاد كلان

گ�روه اقتص�اد کلان: دول�ت متعهد ش�ده 
اس�ت ک�ه لايحه بودج�ه 98 را راس معد 
مق�رر يعن�ي 15 آذر م�اه آين�ده به مجلس 
تقديم کند. کمتر از 20 روز ديگر به پايان 
اي�ن مهل�ت مان�ده اس�ت و نماين�دگان و 
کارشناس�ان روزشماري مي کنند تا بدانند 
لايح�ه بودجه س�ال آين�ده چگونه تدوين 
شده است و پس از آن چه سرانجامي پيدا 

مي کند.

سال سخت بودجه نويسي ���
ب��ا خ��روج ترامپ و آمريکا از پيمان هس��ته اي 
موس��وم به برجام، و دور جديد تحريم ها که از 
۱۳ آبان آغاز شد به تبع سال پيش رو به دلايلي 
همچون کاهش فروش نفت ايران، رکود توليد، 
تورم و بي ثباتي اقتصادي سال دشواري خواهد 
بود و همين امر مس��ئوليت دولت و بهارس��تان 
را در تدوي��ن بودجه س��نگين ت��ر مي کند تا در 
نهايت بودجه اي متناسب با شرايط جديد تهيه 
شود. محمدباقر نوبخت رييس سازمان برنامه 
و بودجه در اين مورد مي گويد: " سال آينده با 
توجه به شرايط داخلي و بين المللي و انتظارات 
مردم س��ال استثنايي است و بودجه سال آينده 

ويژه خواهد بود.
" وي که در حاش��يه اولين جلس��ه بودجه ريزي 
سال آينده سخن مي گفت مي افزايد: "ما قطعا 
بي��ش از گذش��ته نيازمند ثبات در کش��ورمان 
هس��تيم و تکانه هاي سياس��ي و بين المللي اثر 
خود را در منابع و مصارف و بودجه سال آينده 
خواه��د داش��ت . نوبخت ادام��ه مي دهد : "ما 
ش��رايط تحريمي داريم و بودجه ما بايد با توجه 
به تحريم برنامه ريزي ش��ود و ما اميدواريم در 

اين زمينه موفق باشيم" .

لزوم حمايت از معيشت عمومي ���
در بخشنامه بودجه 98 که توسط رييس جمهور 
ب��ه دس��تگاه ها – البت��ه با تاخير - ابلاغ ش��د، 
ويژگي ه��اي بودجه س��ال ۱۳98 کل کش��ور 

ش��امل حماي��ت از معيش��ت عمومي و عدالت 
اجتماعي، حمايت از توليد و اش��تغال و تقويت 
انضباط بودجه اي معرفي شد. طي سال جاري 
مسئولان و مديران ارشد کشور و دولت به کرات 
از تامي��ن به موق��ع و کافي کالاهاي مورد نياز 
مردم و تسهيل در معاش عمومي سخن گفتند 
اما گراني نگران کننده ادامه دار ارزاق عمومي و 
اجناس مورد نياز جامعه نشان داد که اقدامات و 
اظهارات متوليان تامين معيشت عمومي جامعه 
چندان که بايد راضي کننده نبوده است و حالا 
ب��ا آنچ��ه که به عنوان ويژگي بودجه 98 اعلام 
ش��ده ظن آن مي رود که تامين کالاهاي مورد 
نياز مردم و هزينه زندگي آنان کماکان افزايش 

داش��ته باش��د و نگراني و نارضايتي شهروندان 
ب��ه دلي��ل کاه��ش قدرت خريد ايش��ان نيز به 
تبع آن ادامه داش��ته باش��د. هرچند اين روزها 
بس��ته هاي حمايتي دولت در حال توزيع است 
اما برنامه خرج و دخل دولت براي يک س��ال 
آينده بايس��تي به نحوي اجرا ش��ود که بتواند با 
واقع بيني آسيب هاي ناشي از تورم فزاينده پيش 

رو را جبران کند.

کاهش ���۷0 درصدي قدرت خريد مردم 
در همين راس��تا محمدحس��ين فرهنگي عضو 
کميسيون صنايع و معادن مجلس روز گذشته از 
کاهش 7۰ درصدي قدرت خريد مردم خبر داد و 

گفت: "فقدان عدالت در پرداخت، کاهش ارزش 
پول ملي، تضعيف اقتصاد فرهنگي، در کنار به 
حداقل رساندن سبد مصرفي خانوار به ويژه در 
حوزه نيازهاي اساس��ي همچون مواد غذايي، 
پوش��اک، مسکن و بي توجهي مسئولان منجر 
ب��ه افزايش بحران هاي فرهنگي مي ش��ود". 
همچنين وحيد شقاقي کارشناس اقتصادي در 
برنامه گفتگوي ۱8:۳۰ در اين باره گفته است: 
"سال آينده سال بسيار مهمي است؛ بخشي از 
احي��اي اقتصادي کلان ايران مرتبط با بودجه 
98 اس��ت و در آينده با قفل ش��وندگي برخي از 
کالاها و بازارها مواجه خواهيم شد، با تورمي که 
اتفاق افتاده حفظ معيشت خانوار ها، حمايت از 

توليد، حمايت از پيمانکارها و بانک ها و پرداخت 
بدهي آنها بايد در دستور کار قرار گيرد". 

راهکارهاي�ي ب�راي حماي�ت بودجه اي از  ���
مردم

نگراني از افزايش تورم طي ماه هاي باقي مانده 
تا پايان س��ال و نيز س��ال آيند کارشناسان را بر 
آن داش��ته اس��ت تا براي مهار آن راهکارهايي 

ارائه دهند. 
وحيد شقاقي کارشناس اقتصادي در اين رابطه 
گفته است: در سال آينده بايد درآمدهاي مالياتي 
جايگزين س��هم نفت از منابع عمومي ش��ود، ... 
دهک ه��اي پردرآم��د ما مالي��ات نمي دهد که 
باي��د ماليات بر ثروت، ماليات برمجموع درآمد 
و مالي��ات واردات کالاه��اي لوکس ومالياتي 
تصاعدي بر مصرف س��وخت و غيره را اجرايي 
کنيم ... بنابراين با گسترش پايه هاي مالياتي؛ 
درآمده��اي پايه اي مالياتي افزايش مي يابد تا 
جايگزيني براي نفت باشد و شکاف طبقاتي و 
نابراب��ري را کنت��رل کنيم و به باز توزيع ثروت 
برسيم...بنابراين ماليات مي تواند هم باز توزيع 
ثروت کند هم جايگزين نفت باش��د هم درآمد 
دول��ت را افزاي��ش ده��د. .. دولت بايد دلار را با 
نرخ ۴۲۰۰ تومان در بودجه قرار دهد و از مابه 
التفاوت دلار در قالب کارت هوشمند، حمايت 
يارانه اي از توليد و پرداخت بدهي براي احياي 

اقتصاد کلان استفاده کند.
 همچنين حاجی دليگانی نماينده شاهين شهر، 
ميمه و برخوار در مجلس در راس��تاي توجه به 
مردم در بودجه بندي س��ال آينده به رس��انه ها 
گفته است: "بودجه دولت در سال 98 بايد به نفع 
طبقات ضعيف و محدود س��ازي طبقات مرفه 
بسته شود که کاري ممکن است...اولويت اصلي 
مس��ائل اقتصادي مردم است، اکنون مردم در 
تب وضعيت اقتصادي مي سوزند. قيمت افسار 
گسيخته، کسادي کسب و کار و توليد و کاهش 
قدرت خريد مردم سبب شده است که دخل و 

خرج ها با هم هماهنگ نباشد".

تجارت اولویت بودجه 98 را بررسی کرد؛

ضرورت توجه به معیشت عمومی در بودجه

گزارش اصلاح نظام بانکي ارائه مي شودعسگري معاون توسعه وزارت اقتصاد شد پیمان پولي ایران و عراق در دستور کار
 رئي��س اتاق مش��ترک ايران و عراق از 
مذاک��رات بانک هاي مرک��زي ايران و 
ع��راق براي انعقاد پيمان پولي دوجانبه 
خبر داد و گفت: به احتمال قوي سيستم 
مزبور راه اندازي خواهد شد. به گزارش 

خبرگزاري تس��نيم، رئيس اتاق مش��ترک ايران و عراق گفت: 
طي هفت ماهه گذشته روند صادرات ايران به عراق بيش از ۳۰ 

درصد رشد داشته است.
 يحيي آل اسحاق افزود: طي اين مدت شش ميليارد دلار کالا 

از ايران به عراق صادر شده است.
وي همچنين اظهارداش��ت: کالاهاي صادراتي ايران به عراق 
ش��امل مواد غذايي، مصالح س��اختماني و ديگر اقلام مورد نياز 

روزمره مردم اين کشور بوده است.

ب��ا حک��م وزير امور اقتصادي و دارايي، 
علي عس��گري معاون توسعه مديريت 
و منابع اين وزارتخانه شد.  به گزارش 
ف��ارس، با حکم فرهاد دژپس��ند وزير 
امور اقتصادي و دارايي، علي عسگري 

معاون توسعه مديريت و منابع اين وزارتخانه شد.  علي عسگري 
داراي مدرک دکتراي اقتصاد از دانشگاه تهران و قبل از اين در 
دولت مسئوليت هايي چون رياست سازمان امور مالياتي کشور، 
معاونت مالي و اقتصادي ايدرو و مديرعاملي ش��رکت س��رمايه 
گذاري اميد را عهده دار بوده است. همچنين در احکام جداگانه اي 
امير تقي تهراني و پيمان ميراب آستانه،  به ترتيب مشاور وزير و 
مدير کل دفتر وزارتي و دستيار وي در امور »هسته هاي انديشه 

ورزي« در وزارت متبوع منصوب شدند.

رئي��س کميس��يون اقتص��ادي مجلس 
گفت:گزارش��ي نهايي درباره اصلاح نظام 
بانک��ي بع��د از جمع بندي در کميس��يون 
اقتص��ادي، به رئيس مجلس ارائه ش��ود.  
ب��ه گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت 

نشست مشترک روساي بانک ها دولتي و خصوصي با رئيس مجلس 
شوراي اسلامي به تقاضاي مديران بانک ها درباره مسائل، مشکلات 
و راهکارهاي ارتقاي نظام بانکي در مجلس برگزار شد.مديران بانکي 
گزارشي از وضعيت نظام بانکي به دکتر لاريجاني ارائه کردند. محمدرضا 
پور ابراهيمي در اين باره گفت:روساي بانک ها دولتي و خصوصي در ديدار 
با رئيس مجلس توضيحات و درخواستي درباره ضرورت اصلاح بخشي 
از قوانين و مقررات بانکي ارائه کردند و دکتر لاريجاني دستور دادند که 

کميسيون اقتصادي مجلس موارد مذکور را بررسي کند.

گ�روه ب�ورس: جذب نقدينگي به بازار س�رمايه، حدِ اعتباري 
گارگزاري ها، معاملاتِ مشکوک برخي از سهامداران حقوقي، 
س�ودآوري ش�رکت هاي بورسي ناش�ي از افزايش نرخ ارز و 
بسياري از موارد ديگر، اين روزها از جمله دغدغه سهامداران و 
موضوعات روز بازارهاي مالي ايران است. ايسنا در گفت وگويي 
تفصيلي با رئيس سازمان بورس به اين موضوعات پرداخته 

است. بخش هايي از اين گفتگو را با هم مي خوانيم.
- از حدود دو س��ال پيش که به س��ازمان بورس آمديد، مي ديديم که 
س��ازمان به ابزارهاي جديد مالي توجه دارد. اختيار معاملات به بازار 
س��رمايه آمد و ديديم که خريدهاي اعتباري س��اماندهي و در بورس 
کالا معاملات آتي زعفران آغاز شد. در ماه هاي گذشته هر زمان که 
پرسيده مي شد چرا ابزارهاي جديد مالي از جمله اختيار معاملات در 
بازار سرمايه ما عمق کمي دارد مي گفتيد که "درست است عمق اختيار 
معاملات کم است ولي به جاي آن ما بازار آتي سکه اي داريم که در 
سال گذشته 6۰ هزار ميليارد تومان معامله داشت". همچنين مي دانيم 
که در شش ماه اول امسال پنج برابر بازار نقد در بازار آتي، سکه معامله 
شد. اکنون هدف پرسيدن چرايي تعطيلي بازار آتي و بازگشت سکه 
آتي به تابلوي معاملات نيست، بلکه در چند ماه گذشته شاهد افرادي 
بوديم که به بازارهاي رسمي حمله مي کردند و ظاهرا موفق هم بودند؛ 
کما اينکه با تلاش آن ها بازار آتي به تعطيلي کشيده شد. در اين موارد 
خاص و در مقابل کس��اني که س��عي دارند به بازارهاي رس��مي حمله 
کنند چقدر حاضريد صورت شفاف موضع بگيرد؛ چه موضع رسانه اي 
و چه موضع غير رسانه اي. وقتي دو بازار، يک بازار غير شفاف و يک 
بازار شفاف به طور موازي وجود دارند طبيعتا افرادي که در بازار غير 
شفاف منافعي دارند سعي مي کنند به بازار شفاف ايراد بگيرند يا اگر 
بخواهند ايراد کمي بگيرند مي گويند اين بازار هم مثل آن يکي است 
و تفاوت چنداني ندارد. اما بازار شفاف، بازاري است که تابلو دارد. اگر 
هم نواقص کوچکي داشته باشد آن نقص ها بسيار کوچک تر از آن 

عيب هاي بزرگ بازار غيرشفاف است.
طبيعتا هميشه از بازارهاي شفاف بايد حمايت کنيم و وظيفه ما همين 
است. رسانه ها هم هميشه حمايت کرده اند. نقش رسانه ها در اين حوزه 
بس��يار برجس��ته است. به طور مشخص در حوزه سکه آتي که اشاره 
کرديد بازارهاي مش��تقه چه آتي باش��ند چه سلف و چه سلف موازي 
استاندارد، چه اختيار خريد چه اختيار فروش، بايد قيمت مرجع داشته 
باشند. طبيعتا بازار آتي سکه قيمت مرجعش را از بيرون مي گرفت و 
عده اي به نادرست مي گفتند اين بازار آتي بورس کالاست که به بيرون 
خط و جهت مي دهد. حتي بورس کالا در مقطعي معاملات را از صبح 
به بعدازظهر منتقل کرد تا بيان کند که بازار نقد به بازار آتي خط مي دهد، 

اما مصالح کشور براي همه ما بايد مهم تر از هر چيز باشد.
طبيعتا بازارها براي ما بسيار مهم هستند، اما اگر ديديم که قيمت مرجع 
از آن بيرون مي آيد و بازاري است که چندان رقابتي نيست و ممکن 
است به وسيله چند معامله گري که امکان دارد خيلي تحت نظارت 
هم نباش��ند، قيمت مرجعي در بيايند و آن مبناي قيمت قرارداد آتي 
قرار گيرد، آن وقت شايد کم کردن اهرم اين بازار، گزينه اي باشد که 
مورد توجه بورس کالا قرار گيرد. در واقع اين بازار تعطيل نشد و تحت 

تاثير حرف آن ها نبود. به خاطر اين که مي خواهيم کشف قيمت کارا 
داشته باشيم. مي خواهيم ابزارها را آنگونه که هست معرفي کنيم، نه 
به شکلي که فردا ايرادي به آن گرفته شود و بگويند اين هم دنباله روي 
همان بازاري اس��ت که به آن ايراد داريم. از اين حيث هيچ اش��کالي 
ندارد يک بازار تصحيح هاي ريز ساختاري را تجربه کند. اين کار يک 
تصحيح ريزساختاري است، اما اين که چه مقدار ادامه خواهد يافت، 
جواب مشخص است که به محض اين که بازار نقد بتواند قوام و دوام 
پيدا کند به ثبات خوبي برسد، اين بازار هم مي تواند يک بازار با اهرم 
مناسب باشد و به خريد و فروش روزانه شفاف و سريع کمک کند. البته 
من برمي گردم به صحبت اول شما که گفتيد ابزارهاي جديد مالي مهم 
هستند. اينقدر بايد از اين ابزارها داشته باشيم که اگر يکي در مقطعي 
کم حجم شود خيلي براي ما مهم نباشد. از اين بابت ما خوشبختانه 
تلاش داريم تا دو ماه آينده ابزار مالي جديد آتي سبد سهام را در بورس 
تهران عملياتي کنيم. ان شاءالله اين ابزار روي سهام معامله مي شود. 
خوبي سهام اين است که هم قيمت مرجع  و هم قيمت آتي اش داخل 
بازار سرمايه تعيين مي شود. از طرفي تعداد سهم ها آنقدر زياد است که 
بتوان سبد مناسبي را تشکيل داد. در حال حاضر در بورس و فرابورس 
59۴ شرکت داريم که ان شاءالله امسال از 6۰۰ شرکت عبور کند. در 
نتيجه مي شود که يک سبد سهام خوب از آن انتخاب و معاملات آتي 
را روي آن تعريف کرد. قبلا همکاران ما در سازمان بورس و شرکت 
بورس آتي تک سهم را راه اندازي کردند، اما روي آن  خيلي کار نشد و 
مورد استقبال قرار نگرفت. اميدواريم معاملات آتي روي سبد سهام 
بتواند قوي تر ظاهر شود. از طرفي تلاش مي کنيم که با آوردن ابزار 
مالي و رانت روي معاملات اختيار خريد و فروش تنوع جديدي صورت 
گيرد. اميدوارم اختيار خريد و فروش هم بيشتر بتواند معامله شود. اگر 

وارانت اضافه شود باز ابزارها متنوع تر مي شوند. البته اين که ابزار ها را 
متنوع کنيم يک فرآيندي مستمر است. ما بايد بتوانيم ابزارها را آنقدر 

زياد کنيم که به همه سليقه ها برسد.
- در سال گذشته و همچنين ماه هاي گذشته شاهد بوديم چند صندوق 
سرمايه گذاري خطرپذير در فرابورس ايران موافقت اصولي گرفتند 
اما فقط تعدادي از اين صندوق ها توانس��تند پذيره نويس��ي کنند. در 
عين حال همين تعداد اندک صندوق هايي که توانستند پذيره نويسي 
کنن��د تاکن��ون فق��ط پنج تا ۱۰ درصد توانس��تند تاديه کنند. از زمان 
گرفتن موافقت اصولي و پذيره نويس��ي تعدادي از اين صندوق هاي 
س��رمايه گذاري خطرپذير حدود يک س��الي مي گذرد اما همچنان 
اين ها نتوانستند منابع جذب کنند. درحاليکه طبق برنامه ششم توسعه 
منابع بانکي نبايد جذب صندوق هاي سرمايه گذاري خطرپذير شوند 
و مديران بانکي و شرکت هايي که سهام دار عمده شان بانکي است 
نبايد مدير صندوق شود، اما در عين حال ديده شده که به علت اينکه 
اين صندوق ها در نهايت نتوانستند منابع لازم را جذب کنند خيلي ها 
چشم به منابع بانکي دارند و برخي مي خواهند اين قانون ششم توسعه 
را دور بزنند و منابع بانکي را وارد صندوق هاي خطرپذير کنند. تعدادي 
از مديران در بازار پول و حتي برخي از مديران بازار سرمايه مي گويند 
" فقط مي خواهند مدير صندوق ش��وند و قول مي دهند که به منابع 
بانکي دست نزنند و هيچ مبلغي از منابع بانکي را وارد صندوق نکنند". 

آيا اين موضوع تناقض نيست؟
براي پاس��خ دادن به اين س��وال خوب اس��ت به سير تاريخي آن هم 
نگاهي بيندازيم. آن زمان که صندوق ها تشکيل شد تعدادي از آن ها، 
در مقاطعي نرخ هاي بالاتري به مردم قول مي دادند بعد از همان طريق 
شعبه ها اين تخلف صورت مي گرفت. اين صندوق ها باعث شد که 

بانک مرکزي اين موضوع را پيگيري کند و قانوني در مجلس مصوب 
شود که در حد کرسي مديريتي بانک ها نبايد در صندوق ها باشند و براي 
کمتر از ۱5 درصد و کمتر از ۱۰ درصد که يک کرسي مديريت نگيرند 
از نظرقانوني منعي وجود ندارد و دور زدن قانون هم نيست، ولي با اين 
حال هر بانکي به ما به عنوان نهاد ناظر بازار سرمايه مراجعه کرده و از 
ما خواسته که صندوق تاسيس کند، به آنها گفته ايم که بروند از بانک 
مرکزي مجوز بگيرند؛ بنابر اين بازار سرمايه حتي يک مجوز هم به 
بانک نداده است. خيلي ها آمدند و گفتند که ما در حد کرسي مديريتي 
نمي خواهيم بلکه کمتر مي خواهيم ولي ما باز هم گفتيم نه. علت اين 
بود که مي خواستيم سياست پولي محفوظ بماند و نرخ ها رعايت شود. 
ما وظيفه ملي مي دانيم اين هماهنگي را با بانک مرکزي داشته باشيم 

و به بانک ها بگوييم که خود بانک مرکزي را قانع کنند.
متن قانون در حد يک کرسي مديريتي در هيچ صندوقي منع نکرده 
است، اما راجع به صندوق هاي سرمايه گذاري خطرپذير مبلغ اين ها 
در مقابل مبلغ کل صندوق ها بسيار بسيار کم است و اساسا اين که 
عددي نيست که منابع بانکي بخواهد در آنها بيايد. مقدار آنها بسيار 
ناچيز است و تعدادشان خيلي کم است و من فکر نکنم که نگراني 
باش��د در ضمن ما بدون موافقت بانک مرکزي به هيچ بانکي اجازه 
نمي دهيم که در اين صندوق ها مشارکت کنند مگر اين که با بانک 
مرکزي تفاهم  و چارچوبي تعريف کنيم. در آنجا ديگر اين گفته تامين 
شده است، يعني حتما سازوکاري گذاشته مي شود که مثلا از مقدار 
5۰ ميليارد تومان از سرمايه صندوق يک عدد کمي بيايد که اين عدد 
براي بازار پول عددي نيست. مثلا پنج ميليارد تومان بيايد. در حال 
حاضر سرمايه صندوق هاي بازار سرمايه ۱۴۴ هزار ميليارد تومان است. 
بحث ما الان بحث ۱۴۴ هزار ميليارد تومان نمي کنيم بحث ۱۰۰۰ 
ميليارد تومان هم نکرديم که يک صدوچهل وچهارم آن باشد. بحث 
۱۰۰ ميليارد تومان را هم نمي کنيم. ممکن است اين صندوق هاي 
خطرپذير با ۲۰ ميليارد تومان، ۱۰ ميليارد يا 5۰ ميليارد تومان تشکيل 

شود و از آن مقدار کمي را بانک مي آورد.
- آن طور که وعده داده ش��ده مجموع صندوق هاي س��رمايه گذاري 

جسورانه بايد به ۱۰۰۰ ميليارد تومان برسد.
درست است، ولي مورد به مورد عددها خيلي ريز هستند. ما چندين 
بانک در کشور داريم و ممکن است مبلغي که بانک ها مي آورند نسبت 
به پولي که ديگران مي آورند اصلا عددي نباشد. مساله به نظر ما حل 
ش��ده اس��ت و الان هماهنگي کامل وجود دارد. البته نکته شما نکته  
مهمي است و از اين بابت بايد کنترل وجود داشته باشد و بايد دقيق 
عمل کرد. خوشبختانه در اين مورد بعد از بحث هايي که مطرح شد 
که صندوق ها و شعب بانک با هم به مردم قول بازده بالا مي دادند. 
خوشبختانه هم ما يک بخشنامه کرديم و بانک مرکزي بخشنامه 
م��ا را به ش��عب بانک ها ابلاغ کرد ک��ه صندوق ها روي پلتفرم هاي 
خودش��ان يونيت را صادر و ابطال کنند و بخش زياد اين موضوع را 
حل کرديم. اين که آن قانون )قانون برنامه ششم توسعه( هم کمک 
کرد درست است. اگر ما هميشه افراط و تفريط کنيم ايراد وارد است. 
اکنون بانک ها اصلا نمي توانند به صندوق ها بيايند. اين موضوع را 

بايد در نظام شخص حل کنيم.

شاپور محمدي تشریح کرد؛

چالش هاي بازار سرمایه 

کميته تخصصي فقهي س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار به عنوان عالي ترين رکن نظارت شرعي در 
بازار سرمايه در ارديبهشت ۱۳86 تأسيس شد و از 
همان زمان فعاليت خود را شروع کرد که تا امروز نيز 
اين جلسات معمولًا ماهي دو بار و در محل سازمان 

بورس و اوراق بهادار برگزار مي شود. 

دبير کميته فقهي س��ازمان بورس و اوراق بهادار، 
از برگزاري ۱8۰ جلسه تخصصي در موضوع بازار 
سرمايه و مباحث مرتبط با آن از آغاز تشکيل اين 

کميته تاکنون خبر داد.
مجيد پيره در گفت و گو با پايگاه خبري بازار سرمايه 
)سنا( گفت: کميته تخصصي فقهي سازمان بورس 

و اوراق به��ادار ب��ه عنوان عالي ترين رکن نظارت 
ش��رعي در بازار س��رمايه در ارديبهش��ت ۱۳86 
تأسيس شد و از همان زمان فعاليت خود را شروع 
کرد که تا امروز نيز اين جلس��ات معمولًا ماهي 
دو ب��ار و در محل س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 

برگزار مي شود. 

همايش ارزش آفريني هلدينگ ها در راس��تاي 
اقتص��اد مقاومت��ي ب��ا هدف شناس��ايي نقش 
هلدينگ ها در رش��د و توس��عه اقتصادي کشور 
و ني��ز تامي��ن مالي در رش��د هلدينگ ها برگزار 
مي شود.  همايش ارزش آفريني هلدينگ ها در 
راستاي اقتصاد مقاومتي به همت بورس تهران و 

با همکاري دانشگاه الزهرا روز چهارشنبه ۳۰ آبان 
ماه برگزار مي شود. به گزارش پايگاه خبري بازار 
سرمايه )سنا( به نقل از بورس اوراق بهادار تهران، 
محبوبه جعفري، مدير توس��عه فرهنگ سرمايه 
گذاري بورس تهران ضمن بيان خبر فوق گفت: 
اين همايش با هدف شناسايي نقش هلدينگ ها 

در رشد و توسعه اقتصادي کشور و نيز تامين مالي 
در رش��د هلدينگ ها برگزار مي شود. وي با بيان 
اينکه هلدينگ ها بخش مهمي از بازار س��رمايه 
کشور را تشکيل مي دهند گفت: در اين همايش 
به جايگاه مديريت انساني و اهميت آن در ارزش 

آفريني هلدينگ ها پرداخته مي شود. 

برگزاري 180 جلسه تخصصي در موضوع بازار سرمایه  بورس همایش ارزش آفریني هلدینگ ها برگزار مي شود
www.tejaratonline.ir

رونق مسکن با تصويب طرح ماليات 
بر عايدي املاک 

ادامه از صفحه يک
... خري��د و ف��روش ام��لاک، يکي از راه هاي تجربه ش��ده در دنيا براي حل 
اين معضل اس��ت.با توجه به متن طرح، تقاضاي مصرفي و حفظ دارايي 
در بازار مسکن براي خانواده ها به رسميت شناخته شده و معاملات آنها در 
کنار سازندگان مسکن معاف شده اند. بنابراين تنها مشمولان اين ماليات، 
سوداگران و محتکران بازار مسکن خواهند بود. علاوه بر اين، نرخ ماليات به 
صورت تدريجي افزايش پيدا کرده و اولين فروش املاک فعلي نيز معاف 
گرديده تا هم مشمولان به تدريج از اين بازار خارج شوند و هم سازندگان 
مسکن فرصت کافي داشته باشند تا الگوي ساختشان را به سمت مصرف 
کنندگان نهايي س��وق دهند. اين يعني به تدريج و طي چند س��ال آينده 
سوداگران و محتکران از بازار مسکن خارج مي شوند و خريداران حقيقي و 
مصرفي جاي آنها را پر خواهند کرد. در نتيجه در عين ايجاد رونق پايدار در 
طرف تقاضا، با ترکيدن حباب، قيمت ها هم افزايش پيدا نخواهد کرد. به 
دنبال ورود خريداران حقيقي، با توجه به معافيت سازندگان، توليد مسکن 
هم رونق خود را باز خواهد يافت. علي الخصوص اينکه درآمد حاصل از اين 
ماليات هم به تسهيلات ساخت مسکن اختصاص پيدا خواهد کرد. به دنبال 
ورود خريداران حقيقي، با توجه به معافيت سازندگان، توليد مسکن هم رونق 
خود را باز خواهد يافت. علي الخصوص اينکه درآمد حاصل از اين ماليات 
هم به تسهيلات ساخت مسکن اختصاص پيدا خواهد کرد. برخي ايده هاي 
تکميلي هم در رابطه با قانون مطرح است مانند بازگرداندن ماليات پرداختي 
سوداگران در صورتي که اثبات کنند سرمايه شان را به بخش ساخت مسکن 
منتقل کرده اند يا مشمول کردن تدريجي ساير دارايي ها مانند خودرو و سکه 
که در جريان بررسي در کميسيون ها مطرح شده تا اطمينان حاصل شود اين 

سرمايه ها از بخش مسکن خارج نمي شوند.
منبع: خانه ملت

مردم چشم انتظار بودجه 98
ادامه از صفحه يک

...وضعيت��ی دارن��د. لايحه بودجه نش��ان می دهد که آيا مردم بايد 
سال سختی را بگذرانند يا می تواند به مديريت مسوولان اميدوار 
باشند. طرف ديگری که در انتظار بودجه هستند، فرصت طلبان و 
سودجويانی هستند که پيش بينی می کنند دلار، سکه، محصولات 
پتروش��يمی، مواد غذايی، کالاهای اساس��ی و... را به چه ميزان و 
چ��ه موق��ع بخرن��د و اينکه آيا می توانند برای مردم و دولت بحران 
بيافرينن��د ت��ا جيب های خودش��ان را پر کنن��د. اکنون هنوز دولت 
در خص��وص نظ��رات خ��ود در لايحه بودجه 98 هيچ اظهار نظری 
نکرده، در حالی که س��الهای قبل از س��وی رييس س��ازمان برنامه، 
نمايندگان مجلس، صاحب نظران و اقتصاددانان چندين ماه زودتر 
در خصوص قيمت نفت يا دلار، ماليات و... در بودجه اظهار نظر می 
شد. اکنون توليدکنندگان، واردکنندگان و مصرف کنندگان چشم 
انتظار لايحه بودجه هس��تند و مهمتر اينکه از نمايندگان مجلس 
انتظار دارند به نوعی تصميم بگيرند که اقشار آسيب پذير و حقوق 

بگيران بتوانند زندگی کنند.
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